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Od Redakcji,

W Warszawie w czerwcu tego roku odby∏a si´ mi´dzynarodowa konferencja na temat metod skutecznego zarzàdzania
programami i projektami Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego w latach 2007–2013. Zosta∏a ona zorganizowana przez
Fundacj´ „Fundusz Wspó∏pracy” i Ministerstwo Rozwoju Regionalnego. W spotkaniu wzi´li udzia∏ m.in. przed-
stawiciele Komisji Europejskiej, Ministerstw Rozwoju Regionalnego i Edukacji Narodowej, instytucji realizujàcych
w Polsce projekty w ramach IW EQUAL oraz goÊcie z Belgii, Irlandii, Litwy, Szwecji i W∏och. Zgodnie z wczeÊniejszymi
zapowiedziami ca∏y numer biuletynu poÊwi´camy temu wydarzeniu.

RozmawialiÊmy z Gerhardem Braeunlingiem, przedstawicielem Komisji Europejskiej. W wywiadzie t∏umaczy powody, dla
których Komisja przywiàzuje tak du˝à wag´ do stosowania metodologii zarzàdzania projektami. Mówi tak˝e o wspar-
ciu, jakie Polska otrzyma w najbli˝szych latach przy realizacji przedsi´wzi´ç finansowanych z funduszy unijnych. 

O kwestie finansowania i prefinansowania projektów zapytaliÊmy Witolda Edmunda Witowskiego dyrektora Biura
Wdra˝ania Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego w Ministerstwie Edukacji Narodowej. Z Jerzym Kwieciƒskim, pod-
sekretarzem stanu w Ministerstwie Rozwoju Regionalnego poruszyliÊmy kwestie ewaluacji rezultatów EQUAL-a oraz
przygotowania kadr do realizacji projektów w przysz∏ej perspektywie finansowej. 

Swoimi doÊwiadczeniami w wykorzystywaniu metodyki PCM w zarzàdzaniu projektami podzieli∏y si´ z nami Jenny
Charlier z Belgii oraz Neringa Poškuté i Nijolé Mackevičiene z Litwy, a tak˝e przedstawicielki dwóch polskich Part-
nerstw — „Dojrza∏oÊç wykorzystuje wiedz´ — wspólne sterowanie zmianà” i „Partnerstwo na rzecz aktywizacji zawo-
dowej mieszkaƒców terenów powojskowych — Aktywizacja”. 

Zach´camy równie˝ do przeczytania wywiadu z Bartoszem Gruczà, ekspertem w dziedzinie zarzàdzania projektami.
RozmawialiÊmy z nim o najwa˝niejszych wnioskach p∏ynàcych z tej konferencji. 

˚yczymy przyjemnej lektury!

Beata Puszczewicz



From Editors,

This June an international conference on the methods of effective management of European
Social Fund programmes and projects in 2007–2013 was held in Warsaw. It was organised by
the ”Co-operation Fund” Foundation and by the Ministry of Regional Development. The
participants of the meeting included representatives of the European Commission, the Ministry
of Regional Development and the Ministry of National Education, of the institutions which
implement EQUAL Community Initiative projects, and visitors from Belgium, Ireland, Lithu-
ania, Sweden and Italy. As announced, this entire issue of the bulletin is dedicated to this event.

We talked to Gerhard Braeunling, representative of the European Commission. In the interview,
he explains why the Commission puts such a strong emphasis on using project management
methodologies. He also speaks about the support for the implementation of initiatives financed
by EU funds which Poland is going to receive in the near future.

We interviewed Witold Edmund Witowski, Director of the Office for the Implementation of the
European Social Fund at the Ministry of National Education on the issue of project financing
and pre-financing. We talked to Jerzy Kwieciƒski, the Undersecretary of State in the Ministry of
Regional Development, about the evaluation of EQUAL results and about the preparation of
human resources for the implementation of projects in terms of future financial prospects.

Jenny Charlier from Belgium, Neringa Poškuté and Nijolé Mackevičiene from Lithuania, and
representatives of two Polish Partnerships: ”Maturity Makes Use of Knowledge”, and ”Partner-
ship for Vocational Activistation of Residents of Post-military Territories” shared their experience
concerning the application of PCM methodology in project management.

In addition, we would like to encourage you to read the interview with Bartosz Grucza, an
expert in project management. He talked to us about the key conclusions from this conference.

Enjoy your reading.

Beata Puszczewicz 

Newsletter 5



O metodach skutecznego zarzàdzania programami i projektami Europejskiego
Funduszu Spo∏ecznego w latach 2007–2013 dyskutowali uczestnicy
mi´dzynarodowej konferencji zorganizowanej w Warszawie przez Fundacj´
„Fundusz Wspó∏pracy” i Ministerstwo Rozwoju Regionalnego. W spotkaniu wzi´li
udzia∏ mi´dzy innymi przedstawiciele Komisji Europejskiej, Ministerstwa Rozwoju
Regionalnego, Ministerstwa Edukacji Narodowej, instytucji realizujàcych w Polsce
projekty w ramach Inicjatywy Wspólnotowej EQUAL oraz goÊcie z Belgii, Irlandii,
Litwy, Szwecji i W∏och.

Jednym z celów konferencji by∏o umo˝liwienie wymiany poglàdów osobom o ró˝nych doÊwiadczeniach zawodo-

wych, zajmujàcym si´ przygotowaniem i wdra˝aniem projektów europejskich. 130 uczestników spotkania rozma-

wia∏o w czterech grupach roboczych. Omawiali problemy pojawiajàce si´ w trakcie realizacji du˝ych unijnych przed-

si´wzi´ç. W trakcie panelu dyskusyjnego zamykajàcego konferencj´ sformu∏owali wnioski dla instytucji zajmujàcych

si´ administrowaniem programami na szczeblu krajowym. Najwa˝niejsze z nich, to uproszczenie procedur finansowych,

wprowadzenie elementów zarzàdzania zmianà i ryzykiem do systemów wdra˝ania funduszy strukturalnych, wsparcie

szkoleniowe. 

O skutecznym planowaniu i wdra˝aniu dzia∏aƒ z Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego mówi∏ Gerhard Braeunling

z Komisji Europejskiej. Po pierwsze trzeba zadbaç o to, aby cele projektów by∏y zgodne z celami programu wspól-
notowego, po drugie dopasowaç projekty do zapotrzebowaƒ poszczególnych grup spo∏ecznych, po trzecie zmniejszyç
koszty administracji projektów poprzez wprowadzenie ujednoliconej struktury zarzàdzania, wreszcie po czwarte nale˝y
zapewniç lepszà skutecznoÊç projektów poprzez dobry monitoring. Braeunling zapewni∏ równie˝, ˝e Komisja Euro-

pejska b´dzie wspiera∏a Polsk´ w realizacji przedsi´wzi´ç finansowanych z funduszy unijnych.

W trakcie konferencji rozmawiano o zastosowaniu metody Zarzàdzania Cyklem Projektu w nowej perspektywie pro-

gramowej Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego przypadajàcej na lata 2007–2013. Stawiamy sobie pytania na ile wy-
korzystywaç w realizacji projektów metodologi´ PCM, w jakim zakresie powinna byç ona obowiàzkowa dla projekto-
dawców — mówi Piotr Stronkowski, zast´pca dyrektora Departamentu Zarzàdzania EFS w Ministerstwie Rozwoju Re-

gionalnego. MyÊlimy te˝ o tym, na ile powinniÊmy si´ w tej chwili skupiç na szkoleniu osób pracujàcych przy wdra˝aniu
funduszy strukturalnych, a na ile na szkoleniu projektodawców.

O doÊwiadczeniach zwiàzanych z zastosowaniem metodologii PCM przy realizacji projektów unijnych mówili zagra-

niczni goÊcie, mi´dzy innymi Jenny Charlier z Agence Fonds Social Européen z Belgii. W tej chwili nie ma takiej mo˝liwoÊ-
ci, aby w Belgii projekt by∏ realizowany bez tej metodyki, poniewa˝ po pierwszej rundzie programu EQUAL wprowa-
dziliÊmy taki obowiàzek. Ka˝dy projekt musi byç konstruowany i prowadzony w oparciu o t´ metod´. ZatrudniliÊmy
nawet specjalnà firm´ konsultingowà, która dzia∏a jako help-desk i pomaga wszystkim, którzy do koƒca sobie z tym
nie radzà. ZaplanowaliÊmy tak˝e spotkania, które umo˝liwia∏y realizatorom projektów skorzystanie z naszej pomocy. 

Zdaniem uczestniczàcego w warszawskiej konferencji podsekretarza stanu w Ministerstwie Rozwoju Regionalnego Je-

rzego Kwieciƒskiego doÊwiadczenia, jakie zdobywajà obecnie realizatorzy unijnych projektów mogà byç bardzo

przydatne w najbli˝szych latach. Licz´ na to, ˝e kadry, które w ten sposób nauczà si´ dobrego wykorzystania funduszy
unijnych b´dà zaczynkiem do tego, abyÊmy mogli w nowej perspektywie finansowej realizowaç znacznie wi´cej
projektów. Chcemy aby ju˝ nie setki, ale tysiàce organizacji mog∏y realizowaç projekty z Europejskiego Funduszu
Spo∏ecznego — mówi minister Kwieciƒski. 
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The participants of the international conference organised in Warsaw
by the ”Co-operation Fund” Foundation and the Ministry of Regional Development
discussed the methods of effective project and programme management within
the European Social Fund in the years 2007–2013. The participants included
representatives of the European Commission, the Ministry of Regional Development,
the Ministry of National Education, institutions that run projects financed by the
EQUAL Initiative, as well as guests from Belgium, Ireland, Lithuania, Sweden
and Italy.

One of the goals of the conference was to enable an exchange of views and opinions by participants of different pro-

fessional backgrounds who work in the field of preparing and implementing European projects. The 130 conference

participants were divided into four work groups. They discussed the problems arising in the course of imple-

mentation of large-scale European projects. During the discussion panel that closed the conference, the participants

formulated some proposals for institutions responsible for administering the programmes on the national level. The

most important of these were the motions to simplify the financial procedures, to introduce elements of change and

risk management into the implementation systems of structural funds, and the need for training support. 

Mr Gerhard Braeunling of the European Commission talked about efficient planning and implementation of actions

within the European Social Fund. ”In the first place, we need to make sure that the goals of the projects are con-

sistent with the goals of the community programme. Secondly, we need to adjust the projects to the needs of par-

ticular social groups, and thirdly, we need to reduce the costs of projects’ administration by introducing a unified

management structure. Finally, we need to ensure improved efficiency of the projects through introducing effective

monitoring”, he said. Mr Braeunling also assured the participants that the European Commission is going to give

Poland strong and unwavering support in the implementation of projects financed from the European Union’s funds. 

During the conference the participants discussed the Project Cycle Management (PCM) method within the new

programme perspective of the European Social Fund for the years 2007–2013. ”We wonder how much of the PCM

methodology could be used in the management of our projects, and also to what degree should this methodology be

obligatory for the project applicants”, says Piotr Stronkowski, vice-director of the ESF Management Department in

the Ministry of Regional Development. ”We are also currently considering to what degree we should focus on the

training for staff who are responsible for the implementation of the structural funds and on the trainings for the

project applicants. This conference provided a very good opportunity to try and answer these questions”.

International guests, including Jenny Charlier from Agence Fonds Social Européen (Belgium), talked about their

experiences with the implementation of the PCM methodology in the process of carrying out of EU projects. ”At the

moment, in Belgium, it is impossible for a project to be run without the use of this methodology, since after the com-

pletion of EQUAL Initiative Round 1, we have made this a condition of participation. Every project must be planned

and run in accordance with the PCM methodology. We have even hired a specialist consulting company that acts as

our helpdesk and provides assistance to the project applicants who could not cope on their own. We have also sche-

duled meetings which enabled all the project applicants to obtain our help when needed”.

According to Mr Jerzy Kwieciƒski, undersecretary of state in the Ministry of Regional Development, who also

participated in the conference, the experiences gained by the applicants of the EU projects today are going to be

extremely valuable in the future. ”I sincerely hope that the staff who are at present learning how to successfully use

European funds will be the germ of our successful implementation of a larger and larger number of projects within

the new financial perspective. We wish not for hundreds, but for thousands of organisations to be able to run projects

financed by the European Social Fund”, says Minister Kwieciƒski. 
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Rozmowa z Gerhardem Braeunlingiem, przedstawicielem Komisji Europejskiej

ZZbbll ii ˝̋aa ssii ´́  kkoolleejjnnyy eettaapp pprrooggrraammoowwaanniiaa ffuunndduusszzyy eeuurrooppeejjsskkiicchh..  DDllaacczzeeggoo KKoommiissjjaa EEuurrooppeejjsskkaa
pprrzzyywwiiààzzuujjee ttaakk dduu˝̋àà wwaagg´́  ddoo mmeettooddoollooggii ii  zzaarrzzààddzzaanniiaa pprroojjeekkttaammii??

Komisja Europejska dà˝y do lepszego wdro˝enia zadaƒ wynikajàcych z Europejskiej Strategii Zatrudnienia. Istot-

niejsza od stworzenia dobrych warunków do osiàgni´cia celów jest wspomniana implementacja projektów. Wa˝ne sà

równie˝ w∏aÊciwe, dostosowane do za∏o˝eƒ Êrodki oraz uczestnictwo w projektach mo˝liwie najwi´kszej liczby

beneficjentów. Chcemy te˝ stworzyç warunki do realizacji kolejnych etapów dzia∏aƒ, co pozwoli nam wy∏oniç cele

bardziej d∏ugofalowe. Aby to osiàgnàç nale˝y skuteczniej zarzàdzaç funduszami unijnymi i opracowaç ujednoliconà

struktur´ dla wi´kszoÊci projektów. Dzi´ki temu zmniejszymy koszty administracyjne i u∏atwimy ewaluacj´. Podsu-

mujmy strategi´. Po pierwsze, nale˝y uzgodniç cele projektów z za∏o˝eniami programu wspólnotowego. Po drugie,

dostosowaç projekty do zapotrzebowaƒ poszczególnych grup spo∏ecznych. Po trzecie, zmniejszyç koszty administracji

projektów poprzez wprowadzenie ujednoliconej struktury zarzàdzania. Po czwarte wreszcie, zapewniç lepszà skutecz-

noÊç projektów dzi´ki dobremu monitoringowi.

CCzzyy KKoommiissjjaa EEuurrooppeejjsskkaa ddooppuusszzcczzaa mmoo˝̋ ll iiwwooÊÊçç rreeaall iizzaaccjj ii  pprroojjeekkttóóww nniieeooppaarrttyycchh nnaa ˝̋aaddnneejj  mmeettooddoollooggii ii??

To le˝y w gestii paƒstw cz∏onkowskich. Komisja Europejska mo˝e natomiast rekomendowaç skutecznà metodologi´

zarzàdzania projektami, która stosowana jest przez wiele mi´dzynarodowych instytucji, m.in. przez Bank Âwiatowy.

Podobnie dzieje si´ w przypadku prezentacji multimedialnych: mo˝na je tworzyç za pomocà ró˝nych rodzajów opro-

gramowania, ale najpopularniejszy jest PowerPoint. Dlatego Komisja Europejska wspiera rozwiàzania standardowe.

WWyybbiieeggnnii jjmmyy mmyyÊÊllàà ddoo rrookkuu 22001133..  CCoo PPaannaa zzddaanniieemm ppoowwiinnnnoo ssii ´́  ddoo tteeggoo cczzaassuu zzmmiieenniiçç ww rreeaall iizzaaccjj ii
pprroojjeekkttóóww,,  aabbyy KKoommiissjjaa EEuurrooppeejjsskkaa mmoogg∏∏aa uuzznnaaçç,,  ˝̋ee cczzaass tteenn zzoossttaa∏∏  ww∏∏aaÊÊcciiwwiiee wwyykkoorrzzyyssttaannyy??

Ka˝de paƒstwo cz∏onkowskie ma w∏asne cele, które musi osiàgnàç. OczywiÊcie Komisja Europejska nie b´dzie czeka∏a

z wydaniem oceny do roku 2013. Paƒstwa cz∏onkowskie co roku sporzàdzajà sprawozdania i sà zobowiàzane przed-

stawiç, które zadania zosta∏y zrealizowane i w jaki sposób. Po czterech latach nastàpi tzw. ewaluacja przejÊciowa — do-

piero wówczas Komisja b´dzie mog∏a wypowiedzieç si´ na temat sposobu zaimplementowania przekazanych Êrodków.

Na podstawie tej ewaluacji orzeknie, czy paƒstwa cz∏onkowskie powinny wprowadziç w realizowanych programach

zmiany, aby lepiej osiàgaç za∏o˝one cele. 

WWaa˝̋nnyymm wwyyzzwwaanniieemm ddllaa PPoollsskkii  nnaa rrookk 22001122 jjeesstt  oorrggaanniizzaaccjjaa MMiissttrrzzoossttww EEuurrooppyy ww PPii ∏∏ccee NNoo˝̋nneejj ..
JJaakk,,  bb´́ddààcc ww nnaasszzyymm kkrraajjuu,,  oocceenniiaa PPaann sszzaannssee PPoollsskkii  nnaa rreeaall iizzaaccjj ´́  tteeggoo cceelluu??

Mam nadziej´, ˝e Polska dobrze wykorzysta fundusze unijne i poradzi sobie z organizacjà tej wielkiej imprezy spor-

towej. Nie chcia∏bym wypowiadaç si´ na temat zdobycia mistrzostwa, poniewa˝ nie jestem specjalistà w dziedzinie

pi∏ki no˝nej. Mog´ natomiast pana zapewniç, ˝e Komisja Europejska b´dzie wspiera∏a Polsk´ w realizacji przedsi´-

wzi´ç finansowanych z naszych funduszy, g∏ównie poprzez wymian´ doÊwiadczeƒ z pozosta∏ymi paƒstwami cz∏on-

kowskimi. Pragniemy, aby implementacja polskich programów by∏a bardzo skuteczna.

B´dziemy wspiera
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Interview with Gerhard Braeunling, representative of the European Commission 

TThhee nneexxtt  ssttaaggee iinn pprrooggrraammmmiinngg EEuurrooppeeaann ffuunnddss iiss nneeaarr..  WWhhyy ddooeess tthhee EEuurrooppeeaann CCoommmmiissssiioonn aattttaacchh
ssuucchh ggrreeaatt  iimmppoorrttaannccee ttoo tthhee aappppll iiccaatt iioonn ooff  pprroojjeecctt  mmaannaaggeemmeenntt  mmeetthhooddoollooggiieess??

The European Commission strives for a better implementation of tasks, resulting from the European Employment

Strategy. It is essential to create appropriate conditions to achieve these goals, but project implementation is a matter

of even greater importance. What is more, it is not only necessary to adjust appropriate means to realise the goals,

but also to ensure the participation of the biggest possible number of beneficiaries. We would also like to create

appropriate conditions for the achievement of ”mile stones” which would, in turn, indicate long-term goals. This is

why we need to implement better efficiency in EU funds management and create a homogenous structure for the

majority of all projects. That way we will be able to cut administration costs and facilitate evaluation. To sum up:

firstly, we need to make sure that project goals are in accordance with the goals of community programmes; secondly,

we need to adjust the projects to the needs of particular social groups; thirdly, it is important to cut the costs of pro-

ject administration by implementing a homogenous management structure and, finally, we need to ensure better

project efficiency by thorough monitoring. 

DDooeess tthhee EEuurrooppeeaann CCoommmmiissssiioonn aall llooww tthhee ppoossssiibbii ll ii ttyy ooff  rreeaall iissiinngg pprroojjeeccttss wwhhiicchh aarree nnoott  bbaasseedd oonn aannyy
mmeetthhooddoollooggyy?? 

Each member state makes this decision. The European Commission may, however, recommend an efficient project

management methodology implemented by numerous international institutions, inter alia by the World Bank. It

works exactly the same way as in the case of multimedia presentations — you can prepare them using various kinds

of software, but Power Point is the most popular. That is why the European Commission supports what has already

become a standard. 

LLeett  uuss llooookk aahheeaadd ttoo tthhee yyeeaarr 22001133..  IInn yyoouurr ooppiinniioonn,,  wwhhaatt  wwoouulldd hhaavvee ttoo hhaappppeenn iinn tteerrmmss ooff  ffuuttuurree
pprroojjeecctt  rreeaall iissaatt iioonn ffoorr tthhee EEuurrooppeeaann CCoommmmiissssiioonn ttoo ccoonnssiiddeerr tthhiiss tt iimmee ttoo hhaavvee bbeeeenn uusseedd wweell ll?? 

Each European Union member state has its own goals to reach. Obviously, the European Commission will not wait

with the evaluation until 2013. Member states prepare annual reports and are obliged to indicate which goals were

met and how were they achieved. After four years, the so called ”intermediate evaluation” takes place. Before then

the Commission cannot state whether the means had been used in an appropriate manner. Taking into consideration

the results of the ”intermediate evaluation”, the Commission will be able to state whether member states should

make any corrections to the realised programmes in order to achieve the planned goals more successfully. 

PPoollaanndd hhaass oonnee mmoorree iimmppoorrttaanntt  ggooaall  ttoo aacchhiieevvee iinn 22001122 —— tthhee oorrggaanniissaatt iioonn ooff  EEuurrooppeeaann FFoooottbbaall ll
CChhaammppiioonnsshhiipp..  AAss aa gguueesstt  iinn oouurr ccoouunnttrryy,,  hhooww wwoouulldd yyoouu eesstt iimmaattee oouurr cchhaanncceess ttoo rreeaall iizzee tthhiiss
uunnddeerrttaakkiinngg??

I hope Poland will manage to succeed in both tasks — using UE funds in an efficient manner and organising this great

event. I would not like to give my opinion regarding the chances of your national team, as I am not an expert in this

field. I can, however, assure you that the European Commission will strongly support Poland in realisation of projects

financed with UE funds — mainly by making it possible to exchange experiences with others UE member states. We

want the implementation of Polish programmes to be very efficient. 
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Menedżer jest niezbędny
Rozmowa z dr. Witoldem Edmundem Witowskim, dyrektorem Biura Wdra˝ania Europejskiego Funduszu

Spo∏ecznego w Ministerstwie Edukacji Narodowej

WW ttrraakkcciiee KKoonnffeerreennccjj ii  EEuurrooppeejjsskkiieejj  ww WWaarrsszzaawwiiee zzwwrraaccaa∏∏  PPaann sszzcczzeeggóóllnnàà uuwwaagg´́ nnaa kkwweesstt iiee
ff iinnaannssoowwaanniiaa pprroojjeekkttóóww..  CCzzyy ttoo nnaasszz nnaajjss∏∏aabbsszzyy ppuunnkktt??

Tym s∏abym punktem jest brak umiej´tnoÊci zarzàdzania finansami w ramach projektu przez projektodawców i bene-

ficjentów. To wbrew pozorom wcale nie jest bardzo trudne, ale te˝ nie tak ∏atwe, jak mo˝e si´ wydawaç na pierwszy

rzut oka. Wi´kszoÊç projektów traci p∏ynnoÊç finansowà nie z powodu opóênieƒ w przekazywaniu Êrodków, ale z uwa-

gi na to, ˝e beneficjenci nie uwzgl´dniajà wydatków. Procedura, jak si´ wydaje, jest wszystkim znana i powszechnie

akceptowana, natomiast bardzo wielu beneficjentów nie uÊwiadamia sobie, ˝e w pewnym momencie wydadzà pie-

niàdze i nie b´dà mieli zdolnoÊci do wnioskowania o nast´pne. Bardzo cz´sto dzieje si´ tak w sytuacji, gdy istnieje

wielu partnerów: lider projektu przekazuje im Êrodki, a oni nie wydatkujà ich od razu, bo przygotowujà si´, na przy-

k∏ad, do zakupu. Lider pozostaje wi´c bez pieni´dzy na wynagrodzenia dla swojego personelu, a partnerzy, którzy

jeszcze nie wydali pieni´dzy, nie mogà ich wycofaç. Dla osób, które od lat zarzàdzajà projektami, jest to oczywiste,

dlatego te˝ staramy si´ uczulaç na to beneficjentów, którzy po raz pierwszy realizujà projekt. OczywiÊcie je˝eli mamy

takà mo˝liwoÊç, poniewa˝ bardzo cz´sto beneficjenci nie chcà przyjmowaç ˝adnych uwag. 

SSppoorroo mmóówwiioonnoo nnaa kkoonnffeerreennccjj ii  oo pprreeff iinnaannssoowwaanniiuu pprroojjeekkttóóww..  BByyçç mmoo˝̋ee ddaa∏∏oobbyy oonnoo zz iieelloonnee ÊÊwwiiaatt ∏∏oo
ddoo rreeaall iizzaaccjj ii  dduu˝̋yycchh uunnii jjnnyycchh pprrzzeeddssii ´́wwzzii ´́çç mmnniieejjsszzyymm oorrggaanniizzaaccjjoomm..  AAllee cczzyy zz  kkoolleeii  nniiee wwiiàà˝̋ee ssii ´́  ttoo
zz rryyzzyykkiieemm,,  oo kkttóórryymm PPaann mmóówwii??

Otó˝ to. W ma∏ych organizacjach brakuje ludzi potrafiàcych zarzàdzaç du˝ymi projektami. Instytucje, które dos-

konale sprawdzajà si´ przy realizacji ma∏ych projektów wartych kilkaset tysi´cy z∏otych, aplikujà o przedsi´wzi´cia

warte 20 milionów z∏otych. Sà doskonale przygotowane od strony merytorycznej: Êwietnie okreÊlajà cele, dobrze

identyfikujà potrzeby, jednak bardzo szybko okazuje si´, ˝e w praktyce nie sà zdolne zarzàdzaç tak du˝ymi projek-

tami. I tu pojawia si´ pytanie, czy odrzucaç taki wniosek, który ze wzgl´dów spo∏ecznych jest ze wszech miar wska-

zany do realizacji, czy te˝ w jakiÊ sposób zmusiç takà organizacj´ do zatrudnienia odpowiedniego personelu? Prosz´

zauwa˝yç, ˝e w projektach „twardych”, inwestycyjnych, istnieje mi´dzynarodowy wymóg zatrudnienia mened˝era

projektu, czyli osoby odpowiadajàcej za procedury, zarzàdzanie, b´dàcej poÊrednikiem mi´dzy inwestorem a wyko-

nawcà. W projektach „mi´kkich” takiego wymogu nigdy nie by∏o. Mo˝emy jedynie zalecaç naszym beneficjentom,

aby w kosztach projektu uwzgl´dnili profesjonalnego mened˝era lub osob´ z odpowiednim przygotowaniem. Jako

instytucja zarzàdzajàca w pe∏ni aprobujemy udzia∏ takich osób w projektach, podobnie jak udzia∏ radców prawnych,

gdy projekt przewiduje procedury zamówieƒ publicznych. Jest to, naszym zdaniem, w pe∏ni uzasadniony koszt, na tym

po prostu nie mo˝na oszcz´dzaç, bo odbija si´ to na pracownikach i efektach projektu. Niestety, z jednej strony bar-

dzo cz´sto mamy do czynienia z „autocenzurà” projektodawców, którzy sàdzà, ˝e obni˝enie kosztów zarzàdzania

sprawi, ˝e ich projekt dostanie wi´cej punktów, a z drugiej strony niektóre instytucje wymuszajà na projektodawcach

obni˝enie kosztów organizacyjnych nawet poni˝ej dolnego aprobowanego poziomu.

JJaakkaa jjeesstt  PPaannaa zzddaanniieemm nnaajjwwaa˝̋nniieejjsszzaa kkoonnkklluuzzjjaa pp∏∏yynnààccaa zz kkoonnffeerreennccjj ii??

Poziom wiedzy o zarzàdzaniu projektami jest wÊród beneficjentów „mi´kkich” projektów spo∏ecznych niewystar-

czajàcy. Zw∏aszcza gdy ich bud˝et zaczyna byç liczony w milionach z∏otych. To jest problem, który z jednej strony mu-

simy rozwiàzywaç poprzez edukacj´, szkolenia i warsztaty, z drugiej strony niezb´dne sà pewne rozwiàzania instytu-

cjonalne, mechanizmy umo˝liwiajàce partnerom spo∏ecznym i organizacjom pozarzàdowym realizacj´ projektów za

Êrodki publiczne. Nie ukrywam, ˝e wariant z rachunkami powierniczymi jest bardzo trudny, bo to w praktyce oznacza

przej´cie realizacji projektu przez administracj´.
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❁A Manager is Indispensable
Interview with Dr Witold Edmund Witowski, Director of the European Social Fund Implementation Office at the

Ministry of National Education

AAtt  tthhee EEuurrooppeeaann CCoonnffeerreennccee iinn WWaarrssaaww yyoouu ppllaacceedd ppaarrtt iiccuullaarr eemmpphhaassiiss oonn tthhee pprroobblleemm ooff  pprroojjeecctt
ff iinnaanncciinngg..  IIss ii tt  oouurr wweeaakkeesstt  ppooiinntt??

Our weakness is the lack of skills in project finance management among project applicants and beneficiaries. In spite

of appearances, this is not very difficult, but it is not very easy either. Most projects lose financial liquidity not be-

cause of delays in the transfer of funds but because beneficiaries do not take into account certain expenses. Although

it seems that the procedure is generally known and accepted, a lot of beneficiaries do not realise that at a certain

point they are going to spend their money and will not have the capacity to apply for more funds. This is what often

happens in a situation when there are a lot of partners: the project leader transfers funds to them, but the partners do

not spend them immediately because, for example, they are preparing for a purchase. Thus, the leader is left with no

money for the remuneration of his staff, while the partners, who have not spent the money yet, cannot return the

funds. These issues are obvious for people who have been involved in project management for years. That is why we

try to raise the awareness of beneficiaries who undertake a project for the first time, provided that we have an

opportunity to do that because very often beneficiaries are not willing to accept any suggestions. 

AAtt  tthhee ccoonnffeerreennccee,,  aa lloott  wwaass ssaaiidd aabboouutt  pprree--ff iinnaanncciinngg pprroojjeeccttss..  PPeerrhhaappss tthhiiss mmiigghhtt  ggiivvee aa ggrreeeenn ll iigghhtt
ffoorr tthhee iimmpplleemmeennttaatt iioonn ooff  llaarrggee EEUU uunnddeerrttaakkiinnggss bbyy ssmmaall lleerr oorrggaanniissaatt iioonnss..  BBuutt  tthheenn,,  ddooeess ii tt  nnoott
iinnvvoollvvee tthhee rr iisskk tthhaatt  yyoouu hhaavvee jjuusstt  mmeenntt iioonneedd??

Precisely. Small organisations lack people capable of managing large projects. Institutions that successfully implement

small projects worth several hundred thousand zlotys apply for projects worth 20 million zlotys. They are very well

prepared with regard to the subject matter, i.e. they adequately set goals and identify needs, but very soon it turns out

that in practice, they are not able to manage such large projects. And here we are in a quandary: should we reject such

an application even though it deserves to be implemented for social reasons, or should we force the organisation, one

way or another, to employ competent staff? Please note that in the case of ”hard” investment projects, there is an

international requirement to employ a project manager, i.e. a person responsible for procedures and management,

acting as an intermediary between the investor and the implementer. There has never been such a requirement in the

case of ”soft” projects. In this situation, we can only recommend that our beneficiaries include a manager or another

competent person in the cost estimate of their professional project. As a managing institution, we fully approve of the

participation of such people in projects, as well as the participation of legal advisors when the project involves public

procurement procedures. In our opinion, this expenditure is fully justified; in this case, economising has an adverse

impact on the employees and the results of the project. Unfortunately, on the one hand, very often we have to deal

with the ”self-censorship” of the applicants who believe that reducing management costs will ensure that their project

will be awarded more points. On the other hand, certain institutions force applicants to reduce organisational costs

even below the minimum level approved.

WWhhaatt  ddoo yyoouu tthhiinnkk iiss tthhee mmoosstt  iimmppoorrttaanntt  ccoonncclluussiioonn tthhaatt  ccaann bbee ddrraawwnn ffrroomm tthhee ccoonnffeerreennccee??

The level of knowledge about project management is insufficient among the beneficiaries of ”soft” social projects,

particularly when the cost of a project reaches millions of zlotys. On the one hand, this problem can be solved by

education, training and workshop sessions; on the other hand, we need certain institutional solutions and mechanisms

enabling social partners and nongovernmental organisations to carry out projects using public funds. Frankly speaking,

escrow accounts are a very difficult option because in practice, this means that the running of the project will be taken

over by the administration.
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Chcemyprzygotowa
KADRY

Rozmowa z Jerzym Kwieciƒskim, podsekretarzem stanu w Ministerstwie Rozwoju Regionalnego

MMaa PPaann ddooÊÊwwiiaaddcczzeenniiee ww rreeaall iizzoowwaanniiuu pprroojjeekkttóóww uunnii jjnnyycchh..  CCoo nnaallee˝̋aa∏∏oobbyy uusspprraawwnniiçç ww pprrzzyyppaaddkkuu
IInniicc jjaattyywwyy WWssppóóllnnoottoowweejj  EEQQUUAALL??

W tej chwili kluczowà sprawà jest poprawa wspó∏pracy pomi´dzy Partnerstwami, a wi´c beneficjentami programu

EQUAL, a naszà stronà, czyli administracjà programu. Mówi´ tu zarówno o Ministerstwie Rozwoju Regionalnego

jako instytucji zarzàdzajàcej, jak i o Funduszu Wspó∏pracy — instytucji wdra˝ajàcej, która utrzymuje kontakty z be-

neficjentami. Wydaje mi si´, ˝e nasza wspó∏praca musi byç bardziej aktywna. To nie mo˝e byç tylko czekanie na

wniosek p∏atniczy czy dokumenty ze strony Partnerstw — musimy Partnerstwom wychodziç naprzeciw. Deklaracja,

którà z∏o˝y∏ prezes Fundacji „Fundusz Wspó∏pracy” Lech Witecki, bardzo mi si´ podoba. Trzeba wspieraç Partner-

stwa, poniewa˝ wiele z nich po raz pierwszy realizuje tego typu projekty. Trzeba im pomóc w wype∏nianiu wniosków,

korygowaniu ich. JeÊli chodzi o Inicjatyw´ Wspólnotowà EQUAL to niezwykle wa˝ne b´dzie teraz dla nas upow-

szechnienie jej rezultatów, po to aby w nowej perspektywie finansowej mo˝na by∏o w oparciu o nie realizowaç nowe

projekty.

CCzzyy ttee rreezzuull ttaattyy ssàà PPaannaa zzddaanniieemm zzaaddoowwaallaajjààccee??

Trudno powiedzieç, bo takiej prawdziwej ewaluacji rezultatów jeszcze nie mieliÊmy. Prosz´ pami´taç, ˝e sà to jednak

projekty innowacyjne. By∏oby zbyt du˝ym oczekiwaniem, gdybyÊmy sàdzili, ˝e wszystkie wypracowane rezultaty uda

si´ ∏atwo upowszechniç. Je˝eli natomiast sporà ich cz´Êç uda∏oby si´ wdro˝yç w praktyce, by∏by to du˝y sukces. 

CCzzyy EEQQUUAALL ppoozzoossttaawwii  ppoo ssoobbiiee ddoobbrrzzee pprrzzyyggoottoowwaannee kkaaddrryy nnaa ookkrreess 22000077––22001133??

Nie oczekiwa∏bym tego, poniewa˝ mimo wszystko liczba beneficjentów jest dosyç ograniczona. Projekty realizuje

kilkanaÊcie tysi´cy osób. Licz´ raczej na to, ˝e kadry, które w ten sposób nauczà si´ efektywnego korzystania z fun-

duszy unijnych — zarówno po stronie rzàdowej, jak i po stronie beneficjentów — przyczynià si´ do tego, ˝e w nowej

perspektywie finansowej mo˝liwa b´dzie realizacja znacznie wi´kszej liczby projektów. Chcemy, aby ju˝ nie setki, ale

tysiàce organizacji mog∏y realizowaç projekty z Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego. 

CCzzyy ssàà nnaa mmaappiiee PPoollsskkii  bbiiaa∏∏ee ppllaammyy,,  jjeeÊÊll ii  cchhooddzzii  oo wwyykkoorrzzyyssttaanniiee ÊÊrrooddkkóóww EEuurrooppeejjsskkiieeggoo FFuunndduusszzuu
SSppoo∏∏eecczznneeggoo??

OczywiÊcie, ˝e tak. Europejski Fundusz Spo∏eczny jest czymÊ zupe∏nie nowym. W przesz∏oÊci budowaliÊmy drogi czy

realizowaliÊmy inne projekty infrastrukturalne, natomiast dzia∏ania aktywne na rynku pracy z osobami bezrobotnymi,

niepe∏nosprawnymi, specjalistyczne szkolenia zawodowe by∏y wy∏àcznie obowiàzkiem paƒstwa rozumianego jako

administracja centralna. W tej chwili te dzia∏ania na rynku pracy staramy si´ coraz bardziej upowszechniç, realizowaç

je nie tylko z poziomu centralnego, ale i z poziomu regionów. Chcemy zaanga˝owaç w to spo∏eczeƒstwo, w du˝ej

mierze tak˝e organizacje pozarzàdowe. W tym obszarze dzieje si´ teraz swego rodzaju rewolucja. Wiemy z doÊ-

wiadczeƒ, ˝e projekty Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego sà trudne. Zale˝y nam na dobrym przygotowaniu kadr,

abyÊmy nie tylko wydatkowali te pieniàdze, ale równie˝ osiàgali namacalne efekty. A o efektach takich b´dziemy

mogli mówiç wtedy, gdy osoby bezrobotne, wykluczone czy niepe∏nosprawne b´dà znajdowaç prac´. Zale˝y nam te˝

na podniesieniu jakoÊci systemu edukacji, od najni˝szego szczebla, czyli od edukacji przedszkolnej, która z punktu

widzenia kszta∏towania postaw ma ogromne znaczenie. ChcielibyÊmy, ˝eby edukacja rzeczywiÊcie odpowiada∏a na

potrzeby rynku pracy. Mo˝emy to wszystko osiàgnàç w du˝ej mierze dzi´ki wykorzystaniu Êrodków Europejskiego

Funduszu Spo∏ecznego.

przygotowaç



Interview with Jerzy Kwieciƒski, Undersecretary of State at the Ministry of Regional
Development

YYoouu aarree eexxppeerriieenncceedd iinn ccoonndduucctt iinngg EEUU pprroojjeeccttss..  WWhhaatt  sshhoouulldd bbee iimmpprroovveedd iinn tthhee
ccaassee ooff  tthhee EEQQUUAALL CCoommmmuunnii ttyy IInnii tt iiaatt iivvee??

The key task at the moment is the improvement of co-operation between Partnerships, i.e.

beneficiaries of EQUAL, and us, the administration of the programme. I mean both the

Ministry of Regional Development, i.e. the managing authority, and the Co-operation Fund,

i.e. the implementing authority that maintains contacts with the beneficiaries. It seems to me

that we need to co-operate more actively. Just waiting for the application or documents to be

submitted by Partnerships is not enough; we have to anticipate their needs. I very much appre-

ciate the declaration made by Lech Witecki, president of the ”Co-operation Fund” Foundation.

Partnerships need support because many of them are undertaking such projects for the first

time. They need help in completing and amending applications. As far as the EQUAL Commu-

nity Initiative is concerned, now it is extremely important for us to disseminate its results,

which will facilitate the implementation of new projects in the new financial perspective.

AArree tthheessee rreessuull ttss ssaatt iissffaaccttoorryy iinn yyoouurr ooppiinniioonn??

It is difficult to judge because we have never had a real evaluation of results before. Remember

that these are innovative projects. It would be too much to expect that all the results achieved

can be easily disseminated, but it would be a great success if a significant portion of the results

could be used in practice. 

WWii ll ll  EEQQUUAALL pprroovviiddee wweell ll --pprreeppaarreedd hhuummaann rreessoouurrcceess ffoorr tthhee 22000077––22001133 ppeerriioodd??

I would not expect that because the number of beneficiaries is quite limited. The projects

involve between ten and twenty thousand individuals. I rather hope that, thus having learned

to make effective use of EU funds, both the government’s and beneficiaries’ human resources

will make it possible to implement a much larger number of projects in the new financial

perspective. Our wish is for thousands, not just hundreds, of organisations to be able to imple-

ment European Social Fund projects. 

AArree tthheerree aannyy aarreeaass iinn PPoollaanndd tthhaatt  aarree llaaggggiinngg bbeehhiinndd wwiitthh rreeggaarrdd ttoo tthhee uussee
ooff  EEuurrooppeeaann SSoocciiaall  FFuunndd aassssiissttaannccee??

Yes, of course. After all, the European Social Fund is a completely new initiative. In the past, we

were building roads or implementing other infrastructural projects, whereas active measures for

the integration of the unemployed and the disabled into the labour market, or specialist voca-

tional training, were the exclusive responsibility of the state understood as the central admini-

stration. At the moment we are trying to propagate these measures so that they are implemen-

ted not only at the central, but also at the regional level. We strive to include the society into this

activity, including nongovernmental organisations. A kind of a revolution is now taking place in

this area. We know from experience that European Social Fund projects are difficult. We want

to sufficiently prepare the human resources, not only to spend the money, but also to achieve

tangible results, and such results will be achieved when unemployed, socially excluded or

disabled persons will be able to find a job. We also seek to improve the quality of the educa-

tional system, beginning with the lowest level, i.e. pre-school education whose formative in-

fluence is extremely important. We want the education to truly meet the needs of the labour

market. We can achieve it all, to a large extent thanks to the use of European Social Fund

assistance.
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Rozmowa z Jenny Charlier z Agence Fonds Social Européen w Brukseli, uczestniczkà Europejskiej Konferencji

w Warszawie

JJaakkiiee pprroobblleemmyy nnaappoottyykkaall ii  rreeaall iizzaattoorrzzyy pprroojjeekkttóóww IIWW EEQQUUAALL ww BBeellggii ii??

By∏o ich wiele. PrzekonaliÊmy si´ o tym, kiedy przeprowadziliÊmy ewaluacj´ po zakoƒczeniu pierwszego konkursu.

Przede wszystkim realizatorom projektów trudno by∏o uporzàdkowaç cele, dzia∏ania i Êrodki finansowe, poniewa˝

w ich dzia∏aniach zabrak∏o spójnoÊci. Poza tym decyzje podejmowano na szczeblu projektu, a w przedsi´wzi´ciu

uczestniczyli ró˝ni partnerzy, dlatego wynik∏y trudnoÊci z ustaleniem zakresu odpowiedzialnoÊci ka˝dego z nich. Bud˝et

okaza∏ si´ kolejnym istotnym problemem, poniewa˝ realizatorzy projektów nie potrafili oszacowaç kosztów dzia∏aƒ,

które zamierzali wykonaç. Poza tym chcieliÊmy po∏àczyç kilka mniejszych projektów w parasolowy zbiór. To jednak

okaza∏o si´ w praktyce bardzo trudne do realizacji, poniewa˝ poszczególni partnerzy nie wiedzieli, jak ze sobà

wspó∏pracowaç i tak sformalizowaç swoje dzia∏ania, aby zadzia∏a∏a koncepcja parasolowego projektu. Niektóre

Partnerstwa mia∏y Êwietne pomys∏y, ale niestety nie potrafi∏y prze∏o˝yç ich na j´zyk projektu. Receptà na ten problem

okaza∏a si´ dopiero metodologia Zarzàdzania Cyklem Projektu (PCM). 

CCzzyy ww BBeellggii ii  mmoo˝̋nnaa rreeaall iizzoowwaaçç uunnii jjnnee pprroojjeekkttyy bbeezz jjaakkiieejjkkoollwwiieekk mmeettooddoollooggii ii  zzaarrzzààddzzaanniiaa??

W tej chwili jest to niemo˝liwe. W Belgii ˝aden projekt nie mo˝e byç realizowany bez metodyki zarzàdzania PCM,

poniewa˝ po pierwszym etapie EQUAL wprowadziliÊmy ten obowiàzek. Projektodawcy muszà konstruowaç i pro-

wadziç przedsi´wzi´cie, opierajàc si´ na metodzie PCM. ZatrudniliÊmy nawet specjalnà firm´ konsultingowà, która

dzia∏a∏a jako help-desk i pomaga∏a wszystkim, którzy mieli z tym trudnoÊci. ZaplanowaliÊmy tak˝e spotkania, umo-

˝liwiajàce skorzystanie z naszej pomocy realizatorom projektów. 
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Tylko z PCM

CCzzyy oobbeeccnniiee oorrggaanniizzoowwaannee jjeesstt  ww BBeellggii ii  ssyysstteemmoowwee wwssppaarrcciiee,,  nnpp..  sszzkkoolleenniiaa ddllaa oossóóbb lluubb iinnssttyyttuuccjj ii
cchhccààccyycchh rreeaall iizzoowwaaçç pprroojjeekkttyy pprrzzyy zzaassttoossoowwaanniiuu mmeettooddyykkii  PPCCMM??

Po pierwszym etapie IW EQUAL opracowaliÊmy program szkolenia, które obj´∏o wszystkie Partnerstwa. Trwa∏o ono

trzy dni, a finansowaliÊmy je w ramach pomocy technicznej. Przed kolejnym konkursem projektów EQUAL

przygotowaliÊmy wiele narz´dzi s∏u˝àcych do samoedukacji. Na przyk∏ad dzia∏a strona internetowa, dzi´ki której mo˝na

samodzielnie nauczyç si´ przygotowywania i realizowania projektów. Zdaniem naszych ekspertów takie wsparcie

powinno tymczasowo wystarczyç. Nie zapad∏a jeszcze decyzja, czy b´dziemy wspieraç Partnerstwa równie˝ w innej

formie. Czekamy na informacje dotyczàce liczby projektów, które b´dà poddawane mainstreamingowi, oraz potrzeb

Partnerstw wymagajàcych zaspokojenia przez naszà Agencj´.

"



Only with PCM
Interview with Jenny Charlier, Agence Fonds Social Européen in Brussels, a participant of the

European Conference in Warsaw

WWhhaatt  cchhaall lleennggeess wweerree tthhee iimmpplleemmeenntteerrss ooff  tthhee EEQQUUAALL CCoommmmuunnii ttyy IInnii tt iiaatt iivvee ffaacceedd
wwiitthh iinn BBeellggiiuumm??

There were many challenges. We realised that when we performed an evaluation after the first

competition. First of all, the project implementers faced difficulties with systematising objec-

tives, actions and funds as they lacked consistency in what they were doing. Moreover, as

decisions were made at a project level and the project included various partners, they had trouble

with establishing the scope of responsibilities for each of them. Budget proved to be another

important issue as the project implementers were unable to forecast precisely the costs of the

actions they intended to perform. Also, we wanted to join several small projects under one

umbrella. However, this proved to be very difficult in practice as the specific partners did not

know how to co-operate and how to formalise their actions so that the umbrella idea would

work. Some Partnerships had great ideas but were unable to translate them into the project

language. Only the Project Cycle Management (PCM) methodology turned out to be a solution

for that.

IIss ii tt  ppoossssiibbllee iinn BBeellggiiuumm ttooddaayy ttoo iimmpplleemmeenntt  EEUU pprroojjeeccttss wwiitthhoouutt  aannyy mmaannaaggeemmeenntt
mmeetthhooddoollooggyy??

No, it is impossible now. In Belgium, you cannot implement any projects without the PCM

management methodology as we have introduced this obligation in the first round of EQUAL.

The authors of projects are obliged to construct and perform such an initiative based on the

PCM method. We even hired a special consulting company to act as a help desk and assist

everyone who would have any trouble with that. We also planned meetings that would enable

project implementers to use our assistance.

AArree yyoouu nnooww oorrggaanniissiinngg aannyy ssyysstteemmaatt iicc aassssiissttaannccee iinn BBeellggiiuumm ssuucchh aass ttrraaiinniinnggss ffoorr
ppeerrssoonnss aanndd iinnsstt ii ttuutt iioonnss tthhaatt  aarree wwii ll ll iinngg ttoo iimmpplleemmeenntt  pprroojjeeccttss uussiinngg tthhee PPCCMM
mmeetthhooddoollooggyy??

After the first stage of the EQUAL Community Initiative, we developed a training curriculum

that included all the Partnerships. The training lasted three days and we financed it from the

technical assistance funds. Before the following round of EQUAL projects, we developed

various self-education tools. For instance, we launched a website that enables you to learn how

to develop and implement projects. According to our experts, such assistance should be

sufficient for the time being. We still haven't decided whether to provide the Partnerships with

other forms of assistance. We are waiting for the information on the number of projects to be

mainstreamed and the needs of the Partnerships that should be met by our Agency.
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PCMna Litwie
W 2004 roku w Wilnie odby∏o si´ mi´dzynarodowe seminarium na temat
zastosowania PCM w zarzàdzaniu projektami. Od tamtego czasu metodyka ta
jest wdra˝ana zarówno w Polsce, jak i na Litwie. Oba kraje majà w tym zakresie
wiele ciekawych doÊwiadczeƒ. Czerwcowa konferencja w Warszawie by∏a dobrà
okazjà do podzielenia si´ nimi w szerszym gronie.

Choç Litwa otrzymuje znacznie mniejsze Êrodki z Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego ni˝ Polska, a w zwiàzku z tym
realizuje mniej projektów, to jednak boryka si´ z wieloma problemami w tym zakresie. Podstawowy problem polega∏
na tym, ˝e Partnerstwa zawiàzywa∏y si´ jeszcze przed przeprowadzeniem w∏aÊciwej analizy interesariuszy — mówi
Neringa Poškuté z European Social Fund Agency. Metodologia PCM wymaga natomiast odwrotnej kolejnoÊci. Bywa∏o
równie˝ tak, ˝e to us∏ugodawcy przejmowali kontrol´ nad Partnerstwami, natomiast kluczowi interesariusze odchodzili
z Partnerstw. MusieliÊmy t´ luk´ jakoÊ wype∏niç. Kolejny problem wiàza∏ si´ z wprowadzaniem innowacji. Nie uda∏o
si´ nam stworzyç na bazie Partnerstw swoistego laboratorium umo˝liwiajàcego wypróbowywanie nowych rozwiàzaƒ.
Takie by∏y nasze plany, ale realia okaza∏y si´ trudniejsze, ni˝ przypuszczaliÊmy.

Przedstawiciele Litwy przyznajà, ˝e wiele Partnerstw, które zawiàza∏y si´ w ich kraju, nie potrafi∏o korzystaç z PCM.

Metodologia ta pozwala identyfikowaç problemy i opracowaç metody ich rozwiàzywania, natomiast z naszych doÊ-
wiadczeƒ wynika, ˝e w praktyce nie jest to takie proste, jak si´ wydaje, i wielu wykonawcom projektów znacznie ∏at-
wiej jest realizowaç kolejne dzia∏ania bez pilnowania tego, jakie cele powinny zostaç osiàgni´te, czyli de facto bez zasta-
nawiania si´, czy dany projekt przyniesie oczekiwane rezultaty
— mówi Nijolé Mackevičiene z litewskiego Ministerstwa Polityki

Spo∏ecznej i Pracy. Dlatego te˝ narz´dzie to jest tak wa˝ne, wpro-
wadza ono bowiem dyscyplin´ i zmusza do ciàg∏ego wybiegania
myÊlà w przysz∏oÊç i zastanawiania si´ nad potencjalnymi proble-
mami. Z jednej strony, jest to doÊç skomplikowane, ale z drugiej
— bardzo przydatne. W trakcie warszawskiej konferencji najbar-
dziej zale˝a∏o nam na tym, aby poznaç sposoby jak najskuteczniej-
szego wykorzystania narz´dzi dost´pnych w ramach metodologii
PCM w projektach, które b´dà realizowane w trakcie nowego okre-
su programowania.

Zalety PCM

Litewskie Ministerstwo Polityki Spo∏ecznej i Pracy zleci∏o wy-

konanie badaƒ na temat przydatnoÊci poszczególnych elementów

PCM wÊród osób wykorzystujàcych t´ metodyk´. Okaza∏o si´, ˝e

realizatorzy projektów oceniajà jà bardzo wysoko. Dzi´ki zasto-

sowaniu metodologii PCM partnerzy realizujàcy projekt na etapie

przygotowywania tego przedsi´wzi´cia mogli si´ lepiej zrozu-

mieç, lepiej wspólnie okreÊliç problemy oraz uzgodniç, sposoby

ich rozwiàzywania. Dzi´ki PCM mo˝na by∏o równie˝ zdefiniowaç

zarówno cele projektu, jak i jego kluczowe etapy, a tak˝e upew-

niç si´, ˝e do Partnerstwa zaproszono w∏aÊciwe instytucje. Metodologia pozwoli∏a te˝ uniknàç stawiania
nierealnych do spe∏nienia celów, które cz´sto prowadzi∏y do powstawania problemów — komentuje wyniki

badaƒ Neringa Poškuté. PCM pomóg∏ te˝ w odrzuceniu tych dzia∏aƒ, które mimo poczàtkowych za∏o˝eƒ
okaza∏y si´ nieprzystajàce do projektu. Szczególnie pomocna by∏a w tym przypadku matryca logiczna, która
pomaga te˝ naszym Partnerstwom w okreÊlaniu i osiàganiu innowacyjnych wyników oraz w procesie
samooceny.
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PCM PCM in Lithuania
In 2004 Vilnius hosted an international seminar on the application
of PCM in project management. Since then, this methodology
has been implemented in Poland and Lithuania. Both countries
have gained a lot of interesting experience in this respect.
The June conference in Warsaw was an excellent opportunity
to share this experience with a wider group.

Although Lithuania receives much smaller funds from the European Social Fund than Poland

and, in consequence, undertakes fewer projects, it struggles to overcome numerous problems in

this respect. ”The key problem was that Partnerships were established even before a proper

analysis of stakeholders was carried out”, says Neringa Poškuté of the European Social Fund

Agency, ”whereas the PCM methodology requires the reverse order. In some cases, service

providers took over control of the Partnerships, while the key stakeholders left the Partner-

ships. We had to fill that gap somehow. Another problem concerned the introduction of inno-

vations. We did not manage to create a laboratory, based on Partnerships, which would enable

the testing of new solutions. Such were our plans but the reality turned out to be more difficult

than we had expected”.

Lithuanian representatives admit that many Partnerships established in their country were

unable to make use of PCM. ”This methodology allows one to identify problems and

develop methods for solving them, but our experience indicates that in practice it is not as

easy as it seems, and many project implementers find it much easier to carry out successive

actions without ensuring what goals should be achieved, i.e. without analysing whether a

given project will actually produce the desired results,” says Nijolé Mackevičiene of the

Lithuanian Ministry of Social Security and Labour. ”Therefore, this tool is so important

because it imposes discipline and requires one to always think ahead and anticipate potential

problems. On the one hand, it is quite complicated, but on the other hand — very useful.

The key thing we wanted to do at the Warsaw conference was to learn about the most

efficient ways to use tools available within the PCM methodology in projects that will be

carried out during the new programming period”.

The Advantages of PCM

The Lithuanian Ministry of Social Security and Labour commissioned research on the use-

fulness of the particular elements of PCM to be conducted among persons using this me-

thodology. It turned out that they are very highly assessed by project implementers. The

application of the PCM methodology enabled partners implementing the project at the

preparation stage to better understand each other, to jointly define problems and determine

ways of solving them. Thanks to PCM, it was also possible to define the goals as well as

milestones of the project and to make sure that the right institutions had been invited to join

the Partnership. ”The methodology helped us avoid setting unrealistic goals that had often

led to problems,” states Neringa Poškuté about the research results. ”PCM was also useful in

rejecting actions that turned out to be unsuitable for the project contrary to the initial plans.

The logical matrix was particularly helpful in this respect. The matrix also helps our Part-

nerships determine and achieve innovative results as well as carry out self-assessment”.
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Rozmowa ze Stefanià Koczar-Sikorà, mened˝erkà projektu

„Dynamizm i doÊwiadczenie — wspólne sterowanie zmianà”

PPrroojjeekktt  „„DDyynnaammiizzmm ii  ddooÊÊwwiiaaddcczzeenniiee —— wwssppóóllnnee sstteerroowwaanniiee zzmmiiaannàà”” rreeaall iizzoowwaannyy jjeesstt ww ooppaarrcciiuu
oo mmeettooddyykk´́ PPCCMM.. KKiieeddyy ookkaazzaa∏∏aa ssii ´́  oonnaa nnaajjbbaarrddzziieejj  pprrzzyyddaattnnaa??

Na pewno w momencie przechodzenia z Dzia∏ania 1 do Dzia∏ania 2, gdy konstruowaliÊmy strategi´ naszego projektu.

Nie wszystkie osoby uczestniczàce w Partnerstwie sà zawodowo przygotowane do realizacji tego typu przedsi´wzi´ç,

dlatego te˝ szkolenia prezentujàce metodyk´ PCM okaza∏y si´ bardzo pomocne. Teraz ju˝ swobodnie pos∏ugujemy si´

tym narz´dziem, zarówno w skali mikro, jak i na etapie tworzenia dokumentów strategicznych. Zaplanowanie na 33

miesiàce do przodu projektu, który ma charakter innowacyjny, a na dodatek jest realizowany przez kilka organizacji,

wymaga∏o pewnych umiej´tnoÊci strategicznych. Metodyka PCM okaza∏a si´ du˝ym wsparciem. 

CCzzyy zz  ttàà mmeettooddyykkàà zzeettkknn´́ ∏∏aa ssii ´́  PPaannii  ppoo rraazz ppiieerrwwsszzyy pprrzzyy ookkaazzjj ii  pprrooggrraammuu EEQQUUAALL??

Tak. Cz´Êç zagadnieƒ przedstawionych na szkoleniach nie by∏a mi co prawda obca, z niektórych rekomendowanych
narz´dzi informatycznych korzystaliÊmy ju˝ przy zarzàdzaniu projektami, ale w∏aÊnie na szkoleniach organizowanych
przez Fundacj´ „Fundusz Wspó∏pracy” po raz pierwszy pozna∏am metodyk´ PCM w sposób tak kompleksowy.

CCzzyy ttoo ttrruuddnnaa mmeettooddyykkaa??

By∏aby idealna w przypadku projektów dotyczàcych na przyk∏ad budowy dróg, ma natomiast pewne wady, je˝eli
popatrzymy na nià z perspektywy projektów „mi´kkich”. Skonstruowanie takiego projektu idealnie wed∏ug matrycy
wymaga bardzo du˝ej elastycznoÊci myÊlenia. Na pewno najlepiej by∏oby stworzyç matryc´ logicznà dla projektu
„twardego” i dopiero potem pracowaç z nià na projektach „mi´kkich”. Pod tym wzgl´dem metodyka ta mo˝e
powodowaç pewne trudnoÊci, jednak z drugiej strony pomaga ona nakreÊliç pewnà Êcie˝k´ realizacji projektu, która
póêniej bywa oczywiÊcie modyfikowana w praktyce.

KKttóórree zz nnaarrzz´́ddzzii  bbyy∏∏oo PPaannii  zzddaanniieemm nnaajjbbaarrddzziieejj  pprrzzyyddaattnnee??

MyÊl´, ˝e analiza interesariuszy i chyba sama matryca logiczna, ale w wersji uproszczonej. Analiza interesariuszy
sk∏oni∏a nas do przeanalizowania otoczenia projektu z ró˝nych perspektyw. By∏o to bardzo wartoÊciowe. Matryca
u∏atwi∏a nam natomiast przechodzenie od celów ogólnych do celów bardziej szczegó∏owych, a nast´pnie do dzia∏aƒ
i rezultatów. To narzuca du˝à dyscyplin´ w myÊleniu o projekcie. Wykorzystujemy te˝ inne narz´dzia powiàzane
z PCM, np. wykres Gantta.

CCzzyy PPaannii zzddaanniieemm ppoottrrzzeebbnnee ssàà jjeesszzcczzee jjaakkiieeÊÊ ddooddaattkkoowwee sszzkkoolleenniiaa zz zzaakkrreessuu wwyykkoorrzzyyssttaanniiaa mmeettooddyykkii PPCCMM??

Trudno mi odpowiedzieç na to pytanie, poniewa˝ nie znam wszystkich elementów tej metodyki, a w zwiàzku z tym
nie wiem, czy by∏yby mi one do czegokolwiek potrzebne. T́  decyzj´ powinien podjàç ktoÊ, kto zna to narz´dzie w ca-
∏oÊci. Jednak im wi´cej wiemy, tym jest to dla nas korzystniejsze, dlatego uwa˝am, ˝e ka˝de szkolenie jest dla admi-
nistratora projektu merytorycznym wzmocnieniem. 

24 Newsletter

Ka˝deszkolenie jestwa˝ne



dfv1iwo49246852456892y7v9-ndfv1iwo4924685246892y7v9-nEEach Training Course Is Important

Interview with Stefania Koczar-Sikora, manager of the
”Dynamism and Experience — joint change piloting” project

TThhee ””DDyynnaammiissmm aanndd EExxppeerriieennccee —— jjooiinntt  cchhaannggee ppii lloott iinngg”” pprroojjeecctt  iiss ccaarrrr iieedd oouutt
bbaasseedd oonn tthhee PPCCMM mmeetthhooddoollooggyy..  AAtt  wwhhiicchh ppooiinntt  hhaass ii tt  pprroovveedd tthhee mmoosstt  uusseeffuull??

Certainly this was the case when we were moving from Action 1 to Action 2 and when we were

designing the strategy for our project. Since not all individuals participating in the Partnership

are professionally prepared to carry out such undertakings, training sessions presenting the

PCM methodology turned out to be very helpful. Now we can comfortably use this tool both

on the micro-scale and at the stage of creating strategic documents. Given that our project is in-

novative and is carried out by several organisations, planning it 33 months in advance required

specific strategic skills. All in all, the PCM methodology has helped us a lot.

WWaass EEQQUUAALL yyoouurr ff ii rrsstt  eennccoouunntteerr wwiitthh tthhiiss mmeetthhooddoollooggyy??

Yes. Although I was familiar with some of the issues presented at the training sessions and we

had already used some of the recommended IT tools in project management, it was at the

training sessions organised by the ”Co-operation Fund” Foundation that I first got to know the

PCM methodology in such a comprehensive way.

IIss tthhiiss mmeetthhooddoollooggyy ddii ff ff iiccuull tt??

It would be ideal in projects concerning, for example, road construction, but it has some flaws

from the perspective of ”soft” projects. Designing such a project exactly according to a matrix

requires immense flexibility in thinking. It would certainly be best to create a logical matrix for

a ”hard” project and then to use it for ”soft” projects. In this respect, the PCM methodology

may present some difficulties but, on the other hand, it helps outline a specific path of project

implementation that can later be modified in practice.

WWhhiicchh ooff  tthhee ttoooollss iiss tthhee mmoosstt  uusseeffuull  iinn yyoouurr ooppiinniioonn??

I believe it is the stakeholder analysis and the logical matrix itself, but in a simplified version.

The stakeholder analysis has led us to analyse the environment of the project from various

perspectives, which is very valuable. The matrix has made it easier to move from general

objectives to more detailed objectives and then to actions and results, which imposes strict

discipline with regard to how you think about the project. We also use other tools associated

with PCM, e.g. the Gantt chart.

DDoo yyoouu tthhiinnkk tthhaatt  ssoommee aaddddii tt iioonnaall  ttrraaiinniinngg ffoorr uussiinngg tthhee PPCCMM mmeetthhooddoollooggyy iiss
nneecceessssaarryy??

It is difficult for me to answer this question because I am not familiar with all the elements of

this methodology and therefore I do not know if I would find them useful in any way. Such a

decision should be taken by somebody who knows this tool in its entirety. However, the more

we know, the better, and that is why I believe that every training course provides significant

support to a project administrator.
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Smutny los wykresu Gantta
Projekt Inicjatywy Wspólnotowej EQUAL „Partnerstwo na rzecz aktywizacji
zawodowej mieszkaƒców terenów powojskowych «Aktywizacja»” powsta∏
z myÊlà o by∏ych ˝o∏nierzach zawodowych, którzy utracili prac´ w wyniku
likwidacji jednostek wojskowych, cz∏onkach ich rodzin, a tak˝e by∏ych
pracownikach cywilnych wojska oraz by∏ych pracownikach przedsi´biorstw
Êwiadczàcych us∏ugi na rzecz armii, którzy obecnie sà bezrobotni.
Przedsi´wzi´cie to realizowane jest na terenie województwa lubuskiego.
Jego obecny administrator — Grupa Antares z Warszawy — wykorzystuje
metodologi´ PCM w procesie zarzàdzania.

W ramach Partnerstwa powsta∏a Grupa Zarzàdzajàca, a tak˝e cztery Zespo∏y, do których ka˝da z instytucji bioràcych
udzia∏ w projekcie delegowa∏a swoich przedstawicieli. Kieruj´ Zespo∏em ds. Monitorowania i Ewaluacji — mówi

Magdalena Darowska, wiceprezes Zarzàdu Grupy Antares. JesteÊmy stró˝ami celów, tzn. za ka˝dym razem pytamy
naszych partnerów, czy prowadzone przez nich dzia∏ania rzeczywiÊcie prowadzà w dobrà stron´. Zespó∏ Merytoryczny
wypracowuje metody dzia∏aƒ i metody doradcze oraz wszystkie regu∏y wymiany informacji. Zespó∏ ds. Promocji na
bie˝àco prowadzi zaÊ nabór beneficjentów i szeroko informuje o naszym projekcie. Mamy tak˝e Zespó∏ zajmujàcy si´
naszà wspó∏pracà ponadnarodowà.

Realizatorzy projektu wykorzystali niektóre narz´dzia dost´pne w ramach metodyki PCM, mi´dzy innymi matryc´

logicznà. Matryca jest w zasadzie g∏ównà podstawà ewaluacji. MusieliÊmy jà zdefiniowaç, bo inaczej pogubilibyÊmy
si´ w ciàgu dzia∏aƒ. Autoewaluacja jest z kolei bardzo potrzebna do stymulacji dzia∏aƒ merytorycznych. Mamy te˝
wykres Gantta. SporzàdziliÊmy go jakiÊ czas temu, ale w zasadzie ju˝ z niego nie korzystamy. Uwa˝am, ˝e bardzo
cz´sto los wykresów Gantta jest w∏aÊnie taki. Przesuni´cie zadania o tydzieƒ w takich projektach nie ma przecie˝
wi´kszego znaczenia. Wykres Gantta jest pewnà prezentacjà, ale nie ma w nim w∏aÊciwie miejsca na Êcie˝k´ krytycznà
— uwa˝a Magdalena Darowska. 

PCM gdziekolwiek si´ da

W przypadku naszego projektu metodologia PCM zosta∏a wsparta systemami informatycznymi. System doradztwa
gromadzi dane o beneficjencie i wszystkich dotyczàcych go dzia∏aniach. Mamy te˝ system zarzàdzania zadaniami
i bud˝etem. Dysponujemy ju˝ 2580 dokumentami finansowymi. JeÊli chcia∏abym przeczytaç dokument finansowy
partnera X, mog´ go natychmiast odnaleêç dzi´ki temu systemowi. Mam te˝ mo˝liwoÊç sprawdzenia planu
finansowego partnera. Do tego przygotowaliÊmy jeszcze system s∏u˝àcy do gromadzenia ankiet. MyÊl´, ˝e bez tych
narz´dzi nie poradzilibyÊmy sobie z realizacjà projektu — uwa˝a Magdalena Darowska.

Zdaniem kierownika ds. monitoringu i ewaluacji projektu metoda PCM jest doskona∏ym narz´dziem u∏atwiajàcym

realizacj´ tego typu przedsi´wzi´ç. W mojej firmie prowadz´ pion wspomagania zarzàdzaniem projektami. B´d´ si´

stara∏a wdra˝aç metod´ PCM gdziekolwiek si´ da, poniewa˝ jej ogromnym walorem jest nastawienie na cele. Jestem

analitykiem i wiem, ˝e bardzo wiele b∏´dów, na przyk∏ad przy budowie systemów informatycznych, wynika z nie-

prawid∏owego przeprowadzenia analizy, w∏aÊnie dlatego ˝e nie rozpoznaje si´ dobrze celów, interesariuszy i wszyst-

kich zadaƒ. Uwa˝am, ˝e to znakomita i nies∏ychanie prosta poj´ciowo metodologia. Nie ma w niej skomplikowanych

metod obliczeniowych lub wyrafinowanych opisów. Metodyka ta pozwala przynajmniej na wst´pnym etapie dobrze

zaprojektowaç dzia∏ania. 
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The EQUAL Community Initiative project ”Partnership for Vocational
Activisation of residents of Post-military Territories” is intended

for former regular soldiers who have lost their jobs as a result
of the liquidation of military bases, for members of their families

as well as the currently unemployed civilian employees of the army
and jobless employees of enterprises working for the army.

The project is carried out in the Lubuskie Province. Its current
administrator, the Warsaw-based Antares Group, uses the PCM

methodology in the management process.

Within the Partnership, a Managing Group has been established along with four Teams, to which
each of the participating institutions has designated its representatives. ”I manage the Moni-
toring and Evaluation Team,” says Magdalena Darowska, Vice-President of the Board of Antares
Group. ”We are the guardians of the goals, i.e. each time we ask our partners whether the
activities they conduct are really going in the right direction. The Consulting Team develops action
methods and consulting methods plus all the principles of information exchange. The Promo-
tion Team systematically conducts the recruitment of beneficiaries and propagates extensive
information on our project. We also have a Team responsible for our supranational co-operation”.

The project implementers have used certain tools available within the PCM methodology, inclu-
ding the logical matrix. ”Basically, the matrix is the main basis for the evaluation. We had to de-
fine it, otherwise we would get lost in the course of our activities. And self-evaluation is much
needed to stimulate specific activities. We also have a Gantt chart. We drew it up a while ago, but,
as a matter of fact, we are no longer using it. I think that it is often the case with Gantt charts.
After all, moving a task by one week does not make a lot of difference in such projects. A Gantt
chart is a kind of a presentation but it actually lacks space for a critical path”, claims Magda-
lena Darowska. 

PCM Wherever Possible

In the case of our project, the PCM methodology has been supported by IT systems. A con-
sultancy system collects data concerning the beneficiaries and all activities related to them. ”We
also have a task and budget management system. We already have 2580 financial documents. If
I want to read a financial document of partner X, thanks to this system I can track it down
immediately. I can also check the financial plan of a partner. Furthermore, we have developed a
system for the collection of questionnaires. I believe that we would not have managed to run
the project without these tools”, says Magdalena Darowska.

According to the Project Monitoring and Evaluation Manager, the PCM method is an excellent
tool facilitating the implementation of such initiatives. ”In my company I manage the division
responsible for supporting project management. I am going to try to implement the PCM
method wherever possible because its goal-oriented approach is a real advantage. As an analyst
I know that a lot of errors committed, for example, in the establishment of IT systems, result
from an inadequate analysis during which the goals, stakeholders and all tasks are not
sufficiently identified. I believe that PCM is a wonderful and notionally very simple metho-
dology. It has no complicated calculation methods or sophisticated descriptions. This metho-
dology enables you to adequately design actions, at least at the preliminary stage”. 
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Dorastamy do PCM
Rozmowa z Bartoszem Gruczà, ekspertem w dziedzinie zarzàdzania projektami

JJaakkiiee nnaajjwwaa˝̋nniieejjsszzee wwnniioosskkii  pp∏∏yynnàà zz KKoonnffeerreennccjj ii  EEuurrooppeejjsskkiieejj  ww WWaarrsszzaawwiiee??

Przede wszystkim uda∏o si´ zgromadziç bardzo interesujàcà grup´ uczestników i prelegentów, którzy zaprezentowali

swoje doÊwiadczenia z perspektywy ró˝nych krajów unijnych, a tym samym znakomicie wpisali si´ w oczekiwania doty-

czàce zmian w realizowaniu projektów Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego w Polsce. Niezwykle wa˝ne jest to, ˝e

b´dziemy w∏àczaç si´ w nurt, który w zachodniej Europie jest ju˝ standardem. Istotne sà te˝ deklaracje, które us∏ysze-

liÊmy zarówno ze strony przedstawicieli rzàdu, Komisji Europejskiej, jak i pozosta∏ych uczestników spotkania, jeÊli

chodzi o wyciàgni´cie wniosków z EQUAL-a. Uda∏o si´ bowiem potwierdziç s∏usznoÊç stosowania profesjonalnego po-

dejÊcia w zarzàdzaniu projektami. Cieszy deklaracja ze strony Ministerstwa Rozwoju Regionalnego dotyczàca wyko-

rzystania tych wniosków w przysz∏oÊci, cieszy równie˝ deklarowane poparcie Polski ze strony Komisji Europejskiej.

CCzzyy ppaadd∏∏yy jjaakkiieeÊÊ kkoonnkkrreettyy ddoottyycczzààccee tteeggoo wwssppaarrcciiaa??

Chcia∏bym zwróciç uwag´, ˝e Komisja Europejska od lat podejmuje dzia∏ania, majàce na celu podniesienie poziomu

profesjonalizmu w zarzàdzaniu projektami we wszystkich paƒstwach cz∏onkowskich, nie tylko w Polsce. S∏u˝y temu

mi´dzy innymi stworzenie grupy community of practice oraz upowszechnienie dobrych praktyk równie˝ w innych for-

mach, np. poprzez spotkania ró˝nych instytucji zaanga˝owanych w EFS w poszczególnych paƒstwach cz∏onkowskich.

MyÊl´, ˝e nie jest to poparcie tylko werbalne, ale równie˝ faktyczne.

WW kkoonnffeerreennccjj ii  uucczzeessttnniicczzyyll ii  mmii ´́ddzzyy iinnnnyymmii  ggooÊÊcciiee zz BBeellggii ii ,,  kkttóórrzzyy pprreezzeennttoowwaall ii  sswwoojjee ddooÊÊwwiiaaddcczzeenniiaa
zz rreeaall iizzaaccjj ii  ppiieerrwwsszzeejj  ttuurryy pprrooggrraammuu EEQQUUAALL..  WW iicchh pprrzzyyppaaddkkuu rróówwnniiee˝̋  nniiee oobbyy∏∏oo ssii ´́  bbeezz kk∏∏ooppoottóóww,,
aallee ppoottrraaff ii ll ii  zznnaalleeêêçç ppoommyyss∏∏yy nnaa ppoopprraaww´́ ii  uusspprraawwnniieenniiee zzaarrzzààddzzaanniiaa pprroojjeekkttaammii ..  DDllaacczzeeggoo zz ttyycchh
ddooÊÊwwiiaaddcczzeeƒƒ cchhcceemmyy kkoorrzzyyssttaaçç ddooppiieerroo tteerraazz,,  ggddyy EEQQUUAALL ppoowwooll ii  zzbbll ii ˝̋aa ssii ´́  kkuu kkooƒƒccoowwii??

Pierwsza tura programu EQUAL odby∏a si´ poza nami i to dlatego, jak sàdz´, trudno by∏o nawiàzaç wspó∏prac´ z or-

ganizacjami, które w trakcie realizacji tego programu osiàgn´∏y dobre efekty. W tej chwili mo˝na ju˝ na pewno po-

wiedzieç, ˝e korzystamy z tych doÊwiadczeƒ, i dlatego bardzo wa˝ne jest, i˝ w konferencji uczestniczyli nie tylko

goÊcie z W∏och i Belgii, ale równie˝ ze Szwecji, Holandii, Irlandii, Litwy i Czech, którzy w podobny sposób wyra˝ali
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swoje potrzeby oraz przemyÊlenia dotyczàce niezb´dnych zmian w Europejskim Funduszu Spo-

∏ecznym w nowym okresie programowania. Ciesz´ si´, ˝e osiàgni´cia Polski w zakresie realizacji

projektów sà na tyle powa˝ne, i˝ mo˝emy chwaliç si´ nimi w Europie. WypracowaliÊmy tak˝e

dobre praktyki godne upowszechnienia w innych krajach i wiem, ˝e ju˝ teraz sà one wyko-

rzystywane. Cieszy równie˝ to, ˝e w spo∏ecznoÊci europejskiej potrafimy wspólnie patrzeç na

problemy i stojàce przed nami wyzwania. 

CCzzyy PPaarrttnneerrssttwwaa,,  kkttóórree zzaapprreezzeennttoowwaa∏∏yy ssii ´́  nnaa kkoonnffeerreennccjj ii  ww ssppoossóóbb mmooddeelloowwyy,,
ssttoossuujjàà mmeettooddyykk´́  PPCCMM ww zzaarrzzààddzzaanniiuu sswwooiimmii  pprroojjeekkttaammii??

Nie, przekrój Partnerstw by∏ bardzo ró˝ny. ZapraszaliÊmy równie˝ takie, które w ogóle nie

zastosowa∏y metodyki PCM. Mamy w tym zakresie bardzo wiele doÊwiadczeƒ. Mnie bardzo

zainteresowa∏ jeden z projektów realizowany przez struktury zwiàzkowe w naszym kraju. Tam

partnerzy bez korzystania z jakiejkolwiek istniejàcej metodyki sami doszli do pewnych godnych

upowszechnienia skutecznych rozwiàzaƒ organizacyjnych i instytucjonalnych. To jest — jak si´

wydaje — w∏aÊnie sposób post´powania, który mo˝na zarekomendowaç innym. MyÊl´, ˝e

najwa˝niejszy jest pewien poziom dojrza∏oÊci i odpowiedzialnoÊci projektowej, którà coraz

cz´Êciej prezentujà polskie Partnerstwa.

JJaakk rreeaall iizzaattoorrzzyy pprroojjeekkttóóww ssàà ddzziiÊÊ pprrzzyyggoottoowwaannii  ddoo wwyykkoorrzzyyssttaanniiaa kkoolleejjnnyycchh
uunnii jjnnyycchh ÊÊrrooddkkóóww,,  kkttóórree ww nnaajjbbll ii ˝̋sszzyycchh llaattaacchh nnaapp∏∏yynnàà ddoo PPoollsskkii??

Trzeba zwróciç uwag´ na wypowiedzi przedstawicieli Ministerstwa Rozwoju Regionalnego,

którzy podkreÊlali coraz bardziej profesjonalne podejÊcie ze strony projektodawców. Wyraênie

pokaza∏y to zresztà sesje warsztatowe zorganizowane w trakcie konferencji. Jednà z nich mia∏em

przyjemnoÊç prowadziç i by∏em mile zaskoczony metamorfozà tych instytucji, które pami´tam

jeszcze z poczàtków programu EQUAL. Wtedy dopiero zaczyna∏y swojà przygod´ z funduszami

unijnymi, dziÊ prezentujà ju˝ w tym zakresie wysoki poziom profesjonalizmu. Drugi wymiar

dotyczy naszej zdolnoÊci obs∏ugi tych projektów od strony administracyjnej. Jeden z przedsta-

wicieli konferencji stwierdzi∏, ˝e nie doroÊliÊmy w pe∏ni do przyj´cia ca∏ej metodyki PCM.

Potrzebujemy jeszcze na to czasu. Standard ten musi si´ po prostu upowszechniç. To na pewno

jeszcze troch´ potrwa. Oby jak najkrócej.
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Interview with Bartosz Grucza, a project management expert

WWhhaatt  aarree tthhee kkeeyy ccoonncclluussiioonnss ooff  tthhee EEuurrooppeeaann CCoonnffeerreennccee iinn WWaarrssaaww??

Above all, we managed to gather a very interesting group of participants and speakers who presented their

experience from the perspective of various EU countries and superbly met the expectations concerning changes in the

implementation of the European Social Fund projects in Poland. What is extremely important is that we will be

adopting what is already standard practice in Western Europe. Also significant are declarations made by re-

presentatives of our government and the European Commission as well as other participants with regard to drawing

conclusions from EQUAL. We managed to confirm that a professional approach in project management is the right

way to go. We appreciate the declaration of the Ministry of Regional Development with regard to using these

conclusions in the future. We also welcome the support for Poland declared by the European Commission.

WWeerree aannyy ssppeeccii ff iiccss ooff  tthhiiss ssuuppppoorrtt  mmeenntt iioonneedd??

Please note that for several years now the European Commission has been taking actions aimed at improving the

level of professionalism in project management in all member states, not only in Poland. This purpose is served by

such initiatives as the Community of Practice and the dissemination of good practices in other ways, e.g. through

meetings of various institutions involved in the ESF in the individual member states. I believe that such support is

tangible, not just verbal.

TThhee ppaarrtt iicc iippaannttss ooff  tthhee ccoonnffeerreennccee iinncclluuddeedd gguueessttss ffrroomm BBeellggiiuumm wwhhoo pprreesseenntteedd tthheeiirr  eexxppeerriieennccee
wwiitthh tthhee iimmpplleemmeennttaatt iioonn ooff  tthhee ff iirrsstt  rroouunndd ooff  EEQQUUAALL..  TThheeyy aallssoo ffaacceedd ssoommee ddii ff ff iiccuull tt iieess,,  bbuutt  wweerree aabbllee
ttoo ccoommee uupp wwiitthh iiddeeaass ttoo iimmpprroovvee pprroojjeecctt  mmaannaaggeemmeenntt ,,  ttoo mmaakkee ii tt  mmoorree eeffff iicc iieenntt ..  WWhhyy ddoo wwee wwaanntt
ttoo uussee tthhiiss eexxppeerriieennccee nnooww tthhaatt  EEQQUUAALL iiss sslloowwllyy ddrraawwiinngg ttoo aann eenndd??

The first round of EQUAL took place without our participation and I think that is why it was difficult to establish co-

operation with organisations that achieved good results during the implementation of the programme. Now we can

surely say that we are benefiting from this experience; therefore, it is very important that the participants of the

conference included not only guests from Italy and Belgium, but also from Sweden, the Netherlands, Ireland,

Lithuania and the Czech Republic, all of whom expressed similar needs and reflections concerning the necessary

changes in the European Social Fund in the new programming period. I am glad that Poland’s achievements in the

implementation of projects are significant enough for us to propagate them in Europe. We have also developed good

practices that we can share with other countries and I know that they are already using them. Another positive

development is that we, as the community of Europe, are able to jointly examine the problems and challenges that

we face. 

DDoo tthhee PPaarrttnneerrsshhiippss tthhaatt  pprreesseenntteedd tthheemmsseellvveess aatt  tthhee ccoonnffeerreennccee iinn aann eexxeemmppllaarryy mmaannnneerr uussee
tthhee PPCCMM mmeetthhooddoollooggyy iinn mmaannaaggiinngg tthheeiirr  pprroojjeeccttss??

Not all of them. We invited a variety of Partnerships, including those that had never used the PCM methodology. We

have gained extensive experience in this respect. I was particularly interested in one of the projects conducted by

Polish trade unions where, without using any existing methodology, partners developed efficient organisational and

institutional solutions that seem to be worth propagating and recommending to others. Most importantly, I believe,

Polish Partnerships more and more frequently represent a certain level of maturity and responsibility with regard to

projects.
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HHooww aarree pprroojjeecctt  iimmpplleemmeenntteerrss pprreeppaarreedd ttoo uussee ffuurrtthheerr EEUU ffuunnddss tthhaatt  PPoollaanndd wwii ll ll
rreecceeiivvee iinn tthhee ccoommiinngg yyeeaarrss??

We should recall the observations made by representatives of the Ministry of Regional Deve-

lopment who emphasised the increasingly professional approach of project applicants. This

positive development was clearly demonstrated by workshop sessions organised during the

conference. I had the privilege to conduct one of the sessions, and I was pleasantly surprised by

the metamorphosis of the institutions that I could still remember from the fledgling stage in the

EQUAL programme, when they were only beginning their ”adventure” with EU funds, but now

they represent a high level of professionalism. Another aspect is our administration’s ability to

process these projects. As one of the Conference representatives remarked, we are not prepared

to adopt the entire PCM methodology yet. We still need more time. It will take some time

before this standard becomes widespread. Hopefully, it will not take too long.
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